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Familien 
er i centrum
Opløsningsmidler er skrappe - og livsfarlige. Men heldigvis er det ikke 
alt, der kan slås ihjel.
Et eksempel er familien.
Efter et par årtier med skrap kost, er familien på ny i centrum. Alt tyder 
på at de sidste tyve års kulturelle opbruds-tendenser er et overstået 
kapitel, og at familien atter er kernen i menneskers gøren og laden. 
Men hvad har det med idræt at gøre?
Ikke så lidt, endda!
I en ny antologi »Splinter a f dansk idræt« hedder det blandt andet, at 
idrætsorganisationerne er udsat for stærk kritik, og at idrætsforening
ernes monopol på idrætstilbud er brudt. Meget tyder på, at opløsnings
midlerne har fundet nye græsgange, og at det traditionelle og mere end 
100 år gamle foreningsmønster er i opbrud - sågar i krise.
Odense Gymnastikforening har set skriften på væggen. Med baggrund i 
et projekt »Idræt for alle« bryder den 108 år gamle forening med 
gængse normer og søger nye veje. Familien og alternative aktiviteter 
har fået førsteprioritet.
Men det er en sandhed uden nyhedsværdi, vil hen ved 200.000 medlem
mer i Dansk Firmaidrætsforbunds 6.500 klubber påstå, og samtidig 
henvise til forbundets formålsparagraf, som har fem  nøgleord: 
Samvær, idræt, motion, arbejdspladsen og FAMILIEN.
Og de har ret. Gymnasterne i H. C. Andersens fødeby har ikke lagt 
kimen til et nyt eventyr. Men de er på vej til at skrive et kapitel, som har 
været begyndelsen til endnu et monopol-brud.
Der skal ikke på dette sted tages stilling til konkurrencens sunde betyd
ning. Men der er grund til at advare mod overhalinger - både indenom 
og udenom. ,

Tag fremsynede briller på .........

Odense - oplagt til eventyr ........

»Dynamitekspressen« på skinner 

Bredde versus elite .....................

3
4
5 
7

Forsiden
Først den ene vej og så den 
anden vej...
Jovist, er der vanskelige opga
ver forbundet med at have et 
par brædder under fødderne. 
Det erfarede godt en snes ak
tivister på årets sneferie på 
Fagerhøy Fjellstue, 1000 me
ter over havets overflade et 
par hundrede kilometer nord 
for Oslo.
Men skægt var det. Smadder
skægt, endda.

Ud i den hvide verden ...................

Fem sider fra DFIFs landsstævner

SF umyndiggør mennesket ..........

Udbrændt - og hvad så? ...............

10
16
21
22



Firmaidræt 1

Skal Dansk Firmaidrætsforbund 
have lønnet formand?

/  fjor deltog jeg i 72 møder 
og arrangementer, var 
hjemmefra i 32 weekender 
og måtte bede om 55 frida
ge fra mit job. Og den me
gen aktivitet fortsætter i år, 
hvor jeg de første to måne
der har deltaget i 16 møder, 
haft seks weekender besat 
og 13 fridage fra min ar
bejdsplads. Og blader jeg i 
min kalender for resten af 
1988, er der foreløbig boo- 
ked 21 weekender, 30 mø
der og 17 jobfridagc ind.

Det sagde DFIFs formand, 
Tage Carlsen, på et for
bundsrådsmøde i Slagelse, 
hvor han slog til lyd for en 
ændret ledelses-struktur, 
som måske ender med, at 
Dansk Firmaidrætsfor
bund i fremtiden får en 
lønnet formand.
- Tanken om en lønnet 
formand for et forbund, 
som udelukkende har med 
frivilligt arbejde at gøre, 
støder måske en og anden 
på manchetterne. Men 
som det fremgår af min 
private statistik, er for
mandsjobbet i dag mere 
eller mindre et fulltime- 
job, sagde Tage Carlsen, 
som understregede, at tan
ken om en ændret ledelses
struktur ikke var myntet 
på hans person.
- Ideen er myntet på, hvad 
Dansk Firmaidrætsfor
bund i fremtiden vil. Og 
bliver en lønnet formand 
løsningen, er det vigtigt at

Tage Carlsen - DFIFs folke
valgte formand.

finde frem til en person 
med intentioner, sagde 
Tage Carlsen.
Forbundets styrelse har 
nedsat et særligt udvalg, 
som inden et ordinært for
mandsmøde i april skal 
barsle med et oplæg til en 
ny struktur, som det er 
planen skal behandles på 
et repræsentantskabsmøde 
i november.
Forbundsrådsmødet til
sluttede sig udvalgets kom- 
misorium med en under
stregning af, at oplægget 
bør omfatte flere løsnings
modeller og ikke kun en 
indstilling om en lønnet 
formand.

400 nye 
DFIF-klubber 
i 1987
I sin beretning til 
forbundsrådet kunne Tage 
Carlsen oplyse, at Dansk 
Firmaidrætsforbund i lø
bet af 1987 har noteret en 
fremgang på 400 nye klub
ber, og at medlemstallet er 
steget med 5.000.
Tage Carlsen så endvidere 
frem til Folkeoplysnings
udvalgets betænkning, 
som han håbede ville inde

Der blev lyttet opmærksomt 
ved DFIFs forbundsrådsmø
de i Slagelse.

holde elementer fra Bred- 
deidrætsudvalgets be
tænkning. Tage Carlsen 
karakteriserede resultatet 
af Breddeidrætsudvalgets 
arbejde som en fuser.
De fire idrætsorganisatio
ners enighed om en ny for
delingsnøgle til tipsmidler 
og fremtidige lotte-kroner 
karakteriserede Tage Carl
sen som et godt, men også 
nødvendigt stykke arbej
de, og så kunne Tage Carl
sen i øvrigt glæde sig over, 
at Dansk Tipstjeneste i år 
kan notere en omsætnings
fremgang i forhold til 
1987.
- De to første måneder af 
1988 viser en omsætnings
fremgang på 13 procent, 
og fortsætter fremgangen 
resten af året, kan Dansk 
Firmaidrætsforbund se 
frem til en ekstra indtje
ning på omkring en halv 
million kroner, sagde Tage 
Carlsen.
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DFIF-centret 
i Oksbøl fik 

underskud på 
620.363 kroner
Dansk Firmaidrætsfor
bunds center i Oksbøl no
terede i 1987 et underskud 
på 620.363 kroner. Det er 
godt 202.000 flere minus
kroner end budgetteret. 
Resultatet blev præsente
ret på et forbundsrådsmø
de i marts i Slagelse, hvor 
DFIFs forbundsråd tog 
tallene til efterretning.
Men det skete med bekla
gelse, blandt andet fordi 
rådet to måneder før regn
skabsårets afslutning blev 
præsenteret for tal, der vi
ste et væsentligt mindre 
underskud. I oktober i 
fjor blev det oplyst, at un
derskuddet udover det 
budgetterede minus »kun 
ville blive på mellem 60. 
og 100.000 kroner.
Hertil sagde Henning Niel
sen, der er formand for 
center-udvalget:
- Jeg skal i høj grad bekla
ge, at oplysningerne i ok
tober i fjor om underskud
dets størrelse ikke var tro
værdige. Som forklaring 
kan jeg kun oplyse, at fejl
informationen skyldes 
kommunikations-proble
mer. Det eneste jeg kan 
føje til er, at en gentagelse 
ikke vil finde sted. 
Regnskabs-resultatet og 
Henning Nielsens beret
ning førte til en langvarig 
debat om centrets fremtid, 
og diskussionen mundede 
ud i en punktvis godken
delse af center-udvalgets 
handlingsplan, som skal 
forbedre DFIF-centrets 
Handlingsplanen, som 
skal forbedre DFIF-cen
trets drift, har fire punk
ter:
På grundlag af benyttelser 
af centret siden 1984 eta
bleres et statistisk system,

som blandt andet skal for
hindre, at brugere går an
dre steder hen. En ny mar
kedsføringsstrategi kombi
neret med en telefonkam
pagne skal skaffe nye 
kunder, ligesom søsteror
ganisationer i Norge, Sve
rige og Vesttyskland kon
taktes med henblik på at 
skabe interesse for den 
vestjyske og centret.
Punkt tre vedrører pris
fastsættelsen. Det skal un
dersøges, om centret i 
Oksbøl er konkurrence
dygtigt, ligesom det skal 
overvejes, om en yderlige
re pris-differentiering kan 
øge belægningen i de svage 
perioder.
Handlingsplanens omkost
ningstunge del er en række 
forslag til forbedringer, 
som skal forbedre centrets 
niveau og dermed lette 
markedsføringen.
Punkt fire er delt i tre af
snit. Det første omfatter 
ekstraordinære udgifter til 
vedligeholdelse, blandt an
det nye lofter og et nyt tag. 
I forslaget peges der på 
nødvendige forbedringer i 
1989 og ’90 på 690.000 
kroner.
Endvidere foreslås et nyt 
telefonanlæg, nye yderdø
re, isolering af samtlige 
værelser, fliser i badevæ
relser, renovering af var
meanlæg, modernisering 
af reception, hall og bode
ga samt asfaltering af 
gårdarealet.
Det sidste afsnit er et for
slag om at udvide centret 
med en halv snes nye væ
relser. Den nye tilbygning 
begrundes med, at centrets 
personale- og lokalekapa
citet er i stand til at betjene 
yderligere 10 kursister.

Henning Nielsen - formand 
for DFIF-Centret i Oksbøl

DFIF- overskud på 
82.000 kroner i ’87
Dansk Firmaidræts
forbund kom ud af 
regnskabsåret 1987 
med et overskud på 
82.000 kroner.
Med et tilskud fra 
Dansk Tipstjeneste 
på godt 7,3 millioner 
kroner plus et kur
susrådighedsbeløb 
og renteindtægter 
beløb forbundets 
indtægter sig til 
7.924 milioner kr.
I den modsatte ko
lonne løb de admini
strative udgifter op i

5.1 million kroner, 
der blev henlagt 
166.000 kroner til 
forskellige fonds, gi
vet 620.000 kroner i 
tilskud til DFIF-Cen- 
tret i Oksbøl, og ud
loddet godt 1.9 mil
lioner kroner til for
bundets kredse og 
sammenslutninger. 
De samlede udgifter 
løb op i 7.842 millio
ner kroner. Det er 
otte tusinde kroner 
mindre end budgette
ret.
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Øget kreativitet 
med fremsynede briller

Vil det ikke være en ide, om Dansk 
Firmaidrætsforbund kun holdt re
præsentantskabsmøde hvert andet 
år, og samtidig ændrede mødernes 
form  med et indhold, der måske kan 
medføre øget kreativitet med frem 
synede briller.. skriver Bent Sten- 
dorf blandt andet i denne artikel.

Af Bent Stendorf

På et forbundsrådsmøde i 
marts kom der meget frem 
til overfladen, blandt an
det flere markante tilken
degivelser af, at der (igen) 
burde focuseres på DFIF- 
repræsentantskabsmøder- 
nes hyppighed og indhold. 
Og tilkendegivelserne refe- 
rede til de seneste års lidt 
tamme møder. Hvilket 
nok heller ikke vil kunne 
bestrides af nogen når der 
alene sættes focus på mø
derne.
Strukturen i DFIF har 
gode muligheder for at 
give alle sager, tunge eller 
lette, en god og grundig 
behandling i de kompeten
te forsamlinger. Ja, der er 
endda også mulighed for 
at nedsætte arbejdsgrup
per ad hoc, noget der også 
ofte er set. I de instituere
de (lovfæstede) kompeten
te forsamlinger er der flere 
i forbundet, der savner 
formandsmødernes place
ring. Der er i vore love 
ikke krav om afvikling af 
formandsmøder, det er op 
til Styrelsen at beslutte.

I dag har vi en Styrelse, 
der nok næsten betragter 
det som en del af DFIF- 
året, at der holdes et for
mandsmøde, og godt nok 
for det. Det er blevet vir
kelig givtige møder, når 
vel at bemærke indholdet 
(dagsordenen) tiltaler/giver 
formændene noget under 
mødet og noget med hjem, 
og formændene møder 
frem.
Når nu de fleste er ganske 
godt tilfredse med for
mandsmøderne, hvorfor 
så ikke få dem placeret 
korrekt i strukturen og 
fast indlægge punkter, 
hvor formændene gives 
beslutningskompetance på 
disse møder.
Så kunne disse instituerede 
formandsmøder betyde, at 
vi i forbundet tog beslut
ning om kun at holde re
præsentantskabsmøder f. 
eks. hvert andet år. Og 
med repræsentantskabs
møder kun hvert andet år 
åbnes mulighederne for at 
give disse møder et andet 
indhold udover »det der 
skal behandles og beslut
tes« - et indhold, der må
ske kan medføre større

kreativitet med fremsynets 
briller på. Og hånden på 
hjertet, savner vi ikke alle 
lidt større mulighed for at 
debattere og besvare 
»hvad vil vi, hvor vil vi 
hen og hvad vil vi opnå?« 
Der sker ualmindeligt me
get i tiden, og i særdeles
hed er idrætsverdenen vir
kelig i focus i øjeblikket. 
DFIF er at betragte som en 
ligeværdig samarbejds
partner i idrætsstrukturen 
i vores samfund. Det er 
derfor ekstra vigtigt, at 
vores egen struktur og be
slutningsflader er på 
plads, når vi skal deltage i 
de mange idrætspolitiske 
beslutninger, der ligger 
foran os.
Måske kan ovennævnte 
være et ideoplæg til for
mandsmødet i april, for 
naturligvis skal formæn
dene beslutte fremtiden 
for Dansk Firmaidræts
forbund. Lefles der ved 
ovenstående lidt for for
mændene? I så fald er det 
med fuldt overlæg. For 
formændene repræsente
rer fundamentet i DFIF, 
nemlig sammenslutninger
ne.

Idrættens 
rolle som 
kultur
formidler
Det er et markant 
fænomen, at gymna
stikken i Danmark 
har udviklet sig til en 
bred, folkelig bevæ
gelse. Og at Dan
mark er et fore
gangsland på dette 
område, skal Fran
krig i en måned have 
lov at opleve.
I forbindelse med 
kulturfremstødet 
Danmark - Frankrig, 
som efter et års virke 
slutter i september i 
år, har Danmarks 
Højskole for Legem
søvelser produceret 
en udstilling med tit
len: Dansk gymna
stik - folkelig kultur 
fra opdragelse til 
motion.
Udstillingen skal vise 
idrættens rolle som 
kulturformidler, der 
har sine rødder i 
dansk landbrug,
sammen med højsko
le- og andelsbevægel
sen.
Kulturfremstødet 
Danmark - Frankrig 
skal fremme og for
bedre forståelsen
mellem de to lande.
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Odense - oplagt til eventyr

H. C. Andersens fødeby fylder i år 1000 år. Og under 
sloganet »Odense - eventyrets by« skiltes der vidt og bredt 
med den runde fødselsdag. Men også bag kulissen er 
Odense en eventyrstad. Odense Gymnastikforening har 
brudt med en 100-årig forenings-tradition, og er gået nye 
veje.
Der var engang. . .

Af Niels V. Nielsen 
Idrætskonsulent

Det traditionelle danske 
forenigsliv, som har eksiste
ret i godt 100 år, er inde i 
en krise, og bliver nok i 
fremtiden nød til at ændre 
karakter i udseende og 
struktur, men også i de ak
tiviteter som den pågælden
de forening har på pro
grammet. Både for at 
»overleve« som forening, 
men også for at kunne ho
norere de stadig stigende 
krav om fleksibilitet og kre
ativitet, der kommer fra 
forskellige dele af vores 
samfund.

Odense Gymnastikfor
ening er et eksempel på, 
hvordan nytænkning er i 
stand til at fungere side 
om side med foreningens

øvrige aktiviteter. Uden at 
det skader foreningen i øv- 
rigt.
PA baggrund af et ønske 
om at skabe de bedst muli
ge forhold for foreningens 
nuværende og kommende 
medlemmer, besluttede O- 
dense Gymnastikforening i 
foråret ’86 at involvere sig 
i projekt »Idræt for alle«, 
et forsøg under det såkald
te 10-punkts-program, be
talt af Undervisningsmini
steriet.
Intentionerne med projek
tet var, at afprøve om ak
tiviteter på tværs af alder 
og køn og med en vis grad 
af selvstyring ville kunne 
vinde indpas i en forening 
med stolte traditioner, og 
som blev oprettet i 1880. 
Det er jo ikke nogen hem
melighed, at den typiske i- 
drætsforening, som den 
ser ud i dag, mange gange 
afspejler den opsplitning, 
der præger vores samfund 
i øvrigt. Du skal vælge i- 
drætsgren, du skal deles 
ind efter alder, køn og 
sportslig formåen. Og hvis 
du er heldig, kan du få lov 
at dyrke idræt hver onsdag 
fra 17.00 - 18.00.
Odense Gymnastikfor
ening ønsker med oven
nævnte ide, at gøre op 
med dette og har gennem 
projekt »Idræt for alle« 
fået tilkendegivet, at det 
kan lykkes at gøre op med 
det traditionelle.

Forsøgsperioden er ved at 
være udløbet, og Odense 
Gymnastikforening har i 
den forbindelse besluttet 
sig for, at køre videre på 
en anden måde fremover. 
Foreningen traf på en ny
lig afholdt generalforsam
ling den beslutning, at op
rette en ny alternativ afde
ling til varetagelse af de 
aktiviteter, der blev sat i 
værk under det før omtal
te projekt, men også nye 
ting, som der i den kom
mende periode bliver 
iværksat, og som måske 
ligger udenfor hvad en 
forening normalt har på 
sit program.
Eksempel på dette kunne 
være oprettelsen af et op
lysningsforbund, der på 
lige fod med andre aften
skoler ville kunne tilbyde 
sprog, madlavning, kreati
ve ting og mange andre 
emner.
Af andre ting kunne næv
nes en filmklub for børn, 
unge og voksne, da det 
med stor selvfølgelighed er 
bedre at se en film sam
men med andre, hvor tin
gene kan diskuteres, end 
at sidde alene derhjemme 
og se den.
Der kunne også nævnes 
værksteder, pasningsord
ning, foredrag samarbejde 
med folkeskolen (Odense 
Gymnastikforening har 
for nylig indsendt en an
søgning under det såkaldte

7-punkts-program), med 
flygtninge/indvandrere og 
mange andre ting.
Der vil ikke kunne sættes 
låg på ideerne. Foreningen 
er selvfølgelig klar over, at 
de ovennævnte ting skal 
sættes i værk i en række
følge under hvilke behove
ne opstår og hvor facilite
terne er til vores rådighed. 
Foreningen får inden så 
længe et nyt klubhus, og 
en skole i området er un
der afvikling, så mulighe
derne for et omfattende 
aktivitetsniveau er måske 
ikke så langt borte. 
Foreningen ønsker med 
dette nye tillæg at tage de 
første spæde skridt frem 
mod en egentlig ændring 
af foreningens struktur. I 
disse måneder har Under
visningsministeriet netop 
modtaget ca. 2500 ansøg
ninger, der går på skolen 
som det lokale kultur-cen- 
trum. En stor del af disse 
ansøgninger vil ikke gå i 
gennem nåleøjet, og hvad 
vil der så ske?
Odense Gymnastikfor
ening mener, at en del for
eninger vil kunne overtage 
de tanker der ligger i oven
nævnte ansøgninger, da 
foreningslivet på trods af 
krisen, rummer en masse 
kvaliteter. Men det kræver 
en nytænkning og et mod 
fra foreningen, at gøre op 
med de traditionelle nor
mer.
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Med »Dynamitekspressen« 
til Euro ’89 i Jugoslavien

Den 30. maj til næste år er 
der afgang med DSBs sær
tog »Dynamit-ekspressen«, 
som byder på både ligge-, 
spise- og dansevogne. 
Transporttiden gennem 
Europa er beregnet til om
kring 20 timer, og der er 
løst returbillet fra Jugosla
vien den 5. juni.
Udgiften pr. dansk delta
ger bliver cirka 3.000 kro
ner, når et tilskud på 350 
kroner fra Dansk Firmai
drætsforbund er trukket 
fra.
De Jugoslaviske arrangø
rer regner med, at mellem 
fire og 6.000 europæiske 
firmaidrætsudøvere vil 
deltage i festivalen, som 
prioriterer idræts-rekreati
on og alternative aktivite
ter højest.
I det foreløbige program 
er alle formiddage sat af til 
idræts-aktiviteter, mens 
eftermiddagene skal bru
ges til alternative aktivite
ter, for eksempel cykelture 
og surfing.
Dermed adskiller den 7. 
Europa-Sportsfestival sig 
fra de seks øvrige.

Men det er ikke ensbety
dende med, at antallet af 
idrætsgrene er skrumpet 
ind.
På de jugoslaviske arran
gøreres program står:

Fodbold
(6 og 11 mands)
Tennis
Håndbold
Badminton
(udendørs)
Skydning
(luftgevær)
Volleyball
Basketball
Bridge
Svømning
Roning
Sejlsport
Fiskeri
Orienteringsløb
Skak
Kegler
Boccia
Atletik
Minigolf

I maj-nummeret af FIR- 
M AI DRÆT bringes en 
fyldig orientering om næs
te års 7. Europa-Sports
festival samt en foreløbig 
tilmeldingsblanket.
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Så kom EDB-rapporten
I  begyndelsen a f 1986 nedsatte 
Dansk Firmaidrætsforbund et ud
valg, som skulle beskæftige sig med 
sammenslutningernes brug a f EDB- 
udstyr. Nu ligger rapporten på bor
det - et digert værk på 30 sider.

Efter to års arbejde har et 
ad hoc udvalg netop afle
veret en rapport om Dansk 
Firmaidrætsforbunds brug 
af EDB-udstyr.
- Jeg skal være den første 
til at erkende, at to år er 
for lang tid, når det hand
ler om et potentielt brug af 
EDB-udstyr i Dansk fir
maidrætsforbunds sam
menslutninger. Men for 
det første har periodevis 
sygdom forsinket arbej
det, og for det andet må 
jeg nok erkende, at det har 
været vanskeligere end 
forudset at samle udval
gets medlemmer. .
- Siger EDB-udvalgets for
mand, Henning Nielsen, 
som føjer til, at rapporten 
er afleveret til forbundets 
styrelse, som ska.1 afgøre, 
hvordan rapporten skal 
bruges.
Henning Nielsen anbefaler 
styrelsen, at forbundet 
også i fremtiden har et 
EDB-udvalg. - Ikke nød
vendig de samme perso
ner, men jeg føler mig 
overbevist om det formåls
tjenlige i at bevare et EDB- 
udvalg, siger Henning 
Nielsen.
- EDB-udvalget skal dels 
følge med i den rivende 
udvikling, den elektroni
ske branche til stadighed 
befinder dig i, og samtidig 
skal udvalget stå til rådig
hed overfor sammenslut
ninger, som enten har eller 
får planer om at investere i 
elektronisk udstyr, siger 
Henning Nielsen, som 
skønner, at en trediedel af 
DFIFs sammenslutninger i 
dag anvender EDB.

- Det er også nødvendigt 
til stadighed at understre
ge, at en for billig løsning 
ikke er en rigtig investe
ring. Efter udvalgets op
fattelse vil et beløb på mel
lem 20- og 25.000 kroner 
være en fornuftig investe
ring, siger Henning Niel
sen.
I rapporten foreslår EDB- 
udvalgets blandt andet, at 
der etableres et fælles ind

køb. Det vil give den størs
te rabat, hedder det. End
videre anser udvalget det 
som et væsentligt element, 
at der investeres i eensarte- 
de maskiner, ikke mindst 
af hensyn til kommunika
tions-mulighederne med 
det udstyr, forbundets ad
ministration benytter sig 
af.
Endelig peger udvalget på 
en fælles service-kontrakt,

når det drejer sig om vedli
geholdelse.
- Det er også et vigtigt om
råde, som kan spare sam
menslutningerne for unød
vendige udgifter. Og det 
siger jeg ikke, fordi jeg er 
ængstelig for elektronik
kens holdbarhed. Tvært
imod, kan jeg være mere 
nervøs for det mekaniske 
grej, siger Henning Niel
sen.
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Bredde versus elite
- Det er håbløst at have med at gøre. Ud a f 26 badminton
dage har Vejle kommune aflyst 11 til fordel fo r  Team 
Danmark. Og medlemmerne tror, det er os, der er tosse
de, siger Erik Åge Petersen, formand fo r  Vejle Firma 
Sport.
- Jeg beklager meget, og selv om vi har forsøgt at tilgode
se breddeidrætten, har Team Danmarks tilstedeværelse 
givet tumulter. Og jeg indrømmer, at vi ikke kan blive ved 
med at spille Sorte-Per videre, siger Kjeld B. Clausen, 
ledende halinspektør i Vejle kommune.

De er sure i Vejle.
Vejle Firma Sport søgte og 
fik i fjor bevilget 26 freda
ge i hal nummer fire i I- 
drættens Hus, som rum
mer 15 badmintonbaner. 
Her skulle to snese firma- 
idræts-M/Kere i vinterens 
løb slå til fjeren.
Troede de. Men sandhe
den blev en anden.
Ud af de 26 bevilgede dage 
er 11 blevet aflyst, og her
til skal lægges to dage, 
som kommunen har flyt
tet. Sådan da.
For da den ene af de to 
dage var flyttet, blev flyt
ningen annuleret. Men da 
det først skete efter, at 
medlemmerne var oriente
ret, skabte det så megen 
forvirring, at kun en halv 
snes medlemmer mødte 
frem med gummisko og 
ketcher.
For at fuldstændiggøre 
billedet af en broget sæson 
skal med, at Vejle Firma 
Sport inden sæsonen be
gyndte havde accepteret to 
aflysninger.
Summa summarum: Halv
delen af de bevilgede bad
mintondage blev aflyst, og 
af de resterende 13 dage 
blev to udsat for ændrede 
tidspunkter.
- Som situationen har væ
ret den forgangne vinter, 
er det fuldstændig håbløst

at have med at gøre. Med
lemmerne tror, vi er tosse
de, og at vi ikke har styr 
på noget som helst, siger 
Erik Age Petersen, der er 
formand for Vejle Firma 
Sport.
Men hvad er forklaringen 
på de mange aflysninger?
- De mange aflysninger 
skyldes Team Danmark, 
som på fredage har fået 
stillet hal 4 til rådighed for 
tennis og fodbold. Men 
det paradoksale er, at hal
len ved flere lejligheder 
ikke har været brugt. Den 
har ofte stået gabende 
tom, mens Team Dan
marks deltagere i andre lo
kaler har modtaget teore
tisk undervisning.
Hvad vil og kan I  gøre ved 
problemet?

- De problemer, som har 
været, kan vi ikke ændre. 
Men vi har netop søgt om 
et uændret timetal til næs
te sæson, og indtil vi har 
fået svar på vores ansøg
ning, agter vi at forholde 
os i ro. Men sker der det 
samme som i fjor, vil vi 
protestere. En tilsvarende 
situation er håbløs at have 
med at gøre, siger Erik 
Åge Petersen.

Vi har ikke 
haft fod på det
- Må jeg ikke begynde med 
at beklage og samtidig ind
rømme, at sæsonen har gi
vet nogle konsekvenser, 
som vi ikke har haft fod 
på. Så er det sagt, siger 
Kjeld B. Clausen, der er 
ledende halinspektør i Vej
le kommune.

Erik Åge Petersen 
- utilfreds

- Men jeg kan samtidig ga
rantere, at vilkårerne for 
Vejle Firma Sport til næs
te sæson vil blive ændret. 
Vi kan nemlig ikke leve 
med ustandselig at skulle 
aflyse, og dermed spille 
Sorte-Per videre til idræts
organisationerne. For 
sandt at sige, er det ikke 
kun Vejle Firma Sport, 
som i sidste sæson har haft 
problemer, siger Kjeld B. 
Clausen.
Hvad er årsagen til proble
met?
- Problemet er hal 4, som 
udover idræt også skal 
bruges til kommercielle 
formål. Og så skal jeg hel
ler ikke lægge skjul på, at 
Team Danmarks tilstede
værelse har givet tumulter. 
Det er en vanskelig opgave 
at løse, når der bliver flere 
om at dele et uændret an
tal hal-timer.
- Selv om Vejle kommune 
prioriterer bredde-idræt
ten højt, er det også en del 
af sandheden, at vi gerne 
vil det hele. Og jeg skal 
være den første til at be
klage, at det har kikset. Til 
gengæld vil jeg love, at vi 
til næste sæson får tingene 
til at falde til ro. Og det 
løfte agter vi at holde, si
ger ledende hal-inspektør 
Kjeld B. Clausen.



-i AAAJ MÅNED kan du overalt i Danmark, på din cykel 
-sammen med familie og venner -være med i sjove og spændende

motionsaktiviteter i firmaidrætten.

Sæby, Hjørring, Brønderslev, Skive, Ikast, 
Ringkøbing, Skjern/Tarm/Ølgod, Varde, 
Grindsted, Bramming, Tønder, Kolding, 

Horsens, Århus, København, Ringsted, Korsør, 
Fåborg, Odense, Nyborg og Svendborg.

Dansk Firmaidrætsforbund
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Ud i den hvide 
verden

Kunsten ved at stå på et par ski er at 
undgå at brække både arme og ben. 
Men så er kunsten heller ikke længe
re. For skiløb er en leg. En herlig leg 
i en storslået natur, langt fra  bilos 
og alverdens larm. Det er ferie, ak
tiv ferie, at drage ud i den hvide 
verden.

Den forgangne vinter er et sort kapitel i Alpelandenes 
historie. Dernede, syd for grænsen, har turistindustrien 
bogstavelig talt været grønne a f misundelse på de skan
dinaviske kolleger deroppe, nord for den syv og halvtre- 
sindtyvende breddegrad.
Og de nordiske broderlande har ikke været sene til at 
udnytte den hvide sne - og Alpelandenes mangel på 
samme.
»Hvorfor velge en grønn vinter i Alperne, når det finnes 
en hvit vinter i de norske fjell« - skiltede det norske 
turistkontor i København.
Og teksten henvender sig ikke til en lille gruppe danske 
fanatikere, som har lyst til det der med langrend og 
slalom. Antallet a f danskere, som har gjort vinterferien 
til et uundværligt indslag, er efterhånden nået op på
300.000 Industri er ordet.
Og det gælder ikke kun valg a f destination. Der ofres 
hvert år tusindvis a f kroner på det rigtige udstyr -fra isse 
til tå. Reklametrommerne buldrer, mærkevare-fabrikan
terne gnider sig i hænderne i overbevist forventning om, 
at snobberiet lever i bedste vel.
Men der er ingen grund til at falde på halen for og med 
det »rigtige« grej. Fornøjelsen er ikke mindre, når det 
sker i et par slidte fløjlsbukser, en højhalset islænder og 
et par Helly Hansen luffer. Hvis bare tøjet kan holde 
kulden på afstand og sørge for frie bevægelser, er det 
godt nok.



Firmaidræt 11

En fornøjelse
Det er den bedste Aktiv 
Sneferie, jeg endnu har 
været med på. Og det skyl
des ikke kun herligt vejr, 
men også, at de 23 deltage
re har udgjort et meget ho
mogent hold, som ikke 
kun har formået at kom
me ned ad pisten og ud ad 
løjperne uden brækkede 
arme eller ben eller ski, 
men også har forstået at 
have det rart og morsomt 
sammen. Det har været en 
fornøjelse at være rejsele
der, og den oplevelse gør 
jeg gerne om igen.
Sådan omtrent lød ordene, 
da Hugo Hørlyck fra Fre

dericia lørdag, den 27. fe
bruar klokken cirka 19.30 
kunne rejse sig fra sin 
plads i STENA SAGAs re
staurant for at modtage en 
velfortjent deltager-pre
sent og sige pæne ord til 
tak.
Dagbøger er og bliver 
privat ejendom. Men 
Hugo Hørlycks daglige 
optegnelser beretter ikke 
om uheld. Der var hverken 
brækkede ben, arme eller 
ski, omend det blev til 
mange herlige knubs og 
masser af smil på læben. 
Og sådan er og skal aktiv 
sneferie være.

Tak skal I have
Af Hugo Hørlyck, 
Rejseleder

Igen i år arrangerede 
Dansk Firmaidrætsfor
bund Aktiv Sneferie i Nor
ge - et arrangement, hvor 
hele familien kan være 
sammen om motion, akti
vitet og morskab i sneen.
I år tog 23 deltagere afsted 
i forventning om, at kom
me op i sne og sol - langt 
fra den danske regn. Disse 
forventninger blev fuldt 
ud indfriet, mindst to og 
en halv meter sne og sol de 
fleste dage. Et virkelig be
hageligt gensyn med Fa- 
gerhøy Fjellstue i Myking. 
Området er velegnet for 
nybegyndere, både på 
langrend og slalom, men 
her er også udfordringer 
til de mere øvede.
Vore norske skiinstruktø
rer, Ingrid og Wiggo, sør
gede for en perfekt skiin
struktion. De kom fra 
Norges Firmaidræt, og var 
sammen med os hele tiden. 
Så vi fik faktisk instrukti
on hele dagen - også på 
turene.
Der blev arrangeret ture 
på 12, 15 og 20 kilometer.

Den sidste tur på 20 kilo
meter gik til Dyna, et 
punkt i 1220 meters højde 
og med udsigt til fjeldene 
omkring Geilo.
Turen-gik op over fjelde i 
strålende solskin, let diset, 
så udsigten var ikke den 
bedste. Men solen, renhe
den, stilheden og de uen
delige vidder var en fanta
stisk oplevelse. At komme 
hjem til hotellet, få et 
varmt brusebad, noget 
godt at spise, og slappe af 
ved pejsen med kaffen - 
jo, det var en god dag, og 
snart melder en sund træt
hed sig.
Sammen med hotelværten, 
Max, arrangerede vi kæl
keløb for alle hotellets 
gæster, vi fik brænde, så 
vi kunne lave bål i sneen 
og riste vores frokost. 
Hver morgen begyndte 
med 10 minutters opvarm
nings-øvelser til dagens ak
tiviteter, derefter morgen
mad og smøre madpakke. 
Flere aftener var der fælles 
aktivitet i form af spil, leg, 
motion, sketch og video 
om skiløb.
Tak til alle deltagere. I 
gjorde turen til en ren for
nøjelse.
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Det er lækkert 
at få maden serveret

Det var smadder skægt. En herlig ferie. Strålende vejr. 
En pragtfuld natur. En fin, fin  fjeldstue... og så er det 
lækkert at få  maden serveret.
Med syvtommersøm kan det slås fast, at Dansk Firmai
drætsforbunds fem te Aktive Sneferie blev en succes. Det 
vil 23 tilfredse deltagere i alle aldre skrive under på.

Eva Markvardsen - veteran.

Det var 23 tilfredse delta
gere, der tidligt om morge
nen søndag, den 28. febru
ar på Frederikshavn havn 
gav hånd, trykkede tæt og 
varmt og uddelte kindkys 
som tak for otte herlige og 
aktive sneddage på Fager- 
høy Fjellstue i Mykingstø- 
len i Flallingdal i Norge. 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds femte Aktive Snefe
rie var forbi.
Og en succes.
Blandt deltagerne var Eva 
Markvardsen fra Silke
borg og veteran. For fjer
de år i træk stod hun på 
deltagerlisten. Alene.
- Min mand gider ikke stå 
på ski. Og da jeg nødig vil 
undvære den årlige tur til 
de norske fjelde, vælger 
familien ganske enkelt at 
sende mig afsted - og uden

børnene, som er afhængi
ge af skolernes vinterferie, 
der i år faldt ugen før Ak
tiv Sneferie. Og da jeg un
der ingen omstændigheder 
ønsker at tage mine børn 
ud af skolen, blev det til 
alene-ferie, siger Eva 
Markvardsen, som i øvrigt 
foreslår, at Dansk Firma
idrætsforbund gør Fager- 
høy Fjellstue til permanent 
opholdssted for Aktiv Sne
ferie.
- Stedet er ideelt, i hvert 
fald til mig. Terrænet pas
ser godt til mit tempera
ment, og så har jeg det al
tid rart ved at skulle rejse 
til et sted, som jeg kender. 
Ikke mindst fordi jeg spa
rer at skulle sætte mig ind i 
et nyt steds muligheder, si
ger Eva Markvardsen.

Pilsnerne 
er for dyre
Ole Seier Pedersen, sam
men med sønnen Jesper på 
14 år, havde efterladt fru
en og et yngre barn 
hjemme i Kolding. Ole 
Seier Pedersens kone kun
ne ikke få fri fra arbejdet - 
derfor.
- Og det er jeg naturligvis 
ked af, for oprindelig var 
det tanken, at vi alle skulle 
have været afsted. Men så
dan er der så meget. I 
fjord passede ferierne 
sammen, men da meldte 
forbundet alt optaget, si
ger Ole Seier Pedersen, 
som karakteriserer Aktiv

Sneferie som tilfredsstil
lende.
- Vi havde måske forestil
let os bedre alpine mulig
heder, men det er der in
gen, der skal lastes for. Vi 
kunne bare have undersøgt 
forholdene bedre, inden vi 
tog afsted. Men når det er 
sagt, skal det tilføjes, at 
forholdene for langrends
løbere er ideelle. Proble
met er bare, at hverken 
Jesper eller jeg er meget 
for langrend.
- Men det har været en 
herlig, afslappet ferie på 
en fjeldstue, som fungerer 
helt udmærket. At en pils
ner så koster 23 kroner, er 
der ikke så meget at gøre 
ved. Det vidste jeg på for
hånd, siger Ole Sier Peder
sen.

Ole Seier Pedersen - dyre øl.

Otte0 •ar i
Sverige
Sammen med sønnerne 
Jens og Henning har ægte
parret Elisabeth og Karl 
Ove Gammelgård fra Ve
ster Skerninge i otte år 
holdt vinterferie i en hytte
1 Sverige. Men da alt i år 
var optaget, blev det til 
Aktiv Sneferie i Norge.
- Og vi har ikke et øjeblik 
fortrudt, at det blev en an
den form for vinterferie, 
end vi oprindelig havde 
satset på.
Den fællesskabs-følelse, 
der opstår, når man er 
med en gruppe, har vist sig 
at være et plus, vi ikke 
tidligere har oplevet, siger 
Karl Ove Gammelgård.
- Vi har osåå følt det som 
en ren luksus at have to 
gode skiinstruktører til rå
dighed i alle døgnets 24 ti
mer, og så har vi følt det 
meget lækkert at få al ma
den serveret, så vi er meget 
tilfredse, og vil bestemt 
ikke afvise, at vi også en 
anden gang er at finde på 
deltagerlisten.
- Og det på trods af, at 
løjperne i Sverige er bedre 
end i Norge, hvor det hele 
virker knap så organiseret, 
ligesom det norske terræn 
er lidt fladt i forhold til det 
svenske. Kort fortalt er 
naturen forskellig, men 
også det er en charme, si
ger Karl Ove Gammel
gård.
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Først gik det 
slowly - men så...

Af Anne, Nicolai 
og Line

Vi snoede os op ad bjer
get, og pludselig var vi på 
Fagerhøy Fjellstue.
Vi fik vores værelser, og 
så var det bare med at få 
skiene på. Det så ikke sær
lig smart ud, sådan som vi 
klumpede af sted.
Men så kom Ingrid og 
Wiggo, vores skiinstruktø
rer, og så klumpede vi me
get bedre.
Der var en lille bakke, men 
den var der ikke ret længe. 
Lige med et var der puk

ler, cykelbaner, hop, sla
lom, buk og stræk og me
get mere.
Det varede ikke ret lang 
tid, før vi var så godt som 
professionelle. Nogen af 
de andre havde allerede 
prøvet lykken på slalom
bakkerne, men vi tog lige 
lidt langrend og nogle ter
rænture, hvor vi lige viste, 
hvad vi duede til. Vi kom 
nemlig hjem over en halv 
time før »de gamle«.
Om onsdagen drog hele 
flokken så over til slalom
bakkerne. Vi fik lidt in
struktion, og kørte et par 
gange op og ned ad en lille 
bakke, men da slalomski 
vejer temmelig meget til 
»sildeben« sad vi alle sam
men pludselig på liften på 
vej op på toppen.

Først gik det slowly, så 
kom der bare speed på, i 
hvert fald for os. Og så 
kunne vi allerede det. 
Næste dag tog nogle dero
ver igen, mens andre tog 
på langtur - men hvad, 
øvebakken var der jo sta
dig.
Men på et tidspunkt kom
mer det sørgelige øjeblik, 
hvor en drømmeferie en
der. Først i bus, så med 
båd, og pludselig tilbage i 
lille regnfulde Danmark. 
Farvel til alle, og så med 
bil eller tog hjem igen. 
Mandag morgen, stiv og 
træt, vakler man så i sko
le. Det er igen blevet hver
dag, og man må nøjes med 
at drømme om at suse ned 
ad bakkerne i Norges hvi
de sne.

Mange vil 
tilbage til 
Fagerhøy 
Fjellstue
Mange af årets sne
aktive familier har 
lyst til at komme til
bage til Fagerhøy 
Fjellstue.
Det fremgår af de 
spørge-skemaer, fa
milierne efter årets 
Aktiv Sneferie bered
villigt svarede på. 
Ikke færre end 17 
svarede »ja« til at 
komme tilbage, to 
svarede »ved ikke«, 
mens kun en enkelt 
ubetinget svarede 
»nej«.
Det fremgår også, at 
10 familier til næste 
år ønsker at deltage i 
DFIFs Aktiv Snefe
rie, syv svarede »ved 
ikke«. Der var ingen, 
der svarede »nej«.
Af spørge-skemaet 
fremgår det også, at 
der var tilfredshed 
med rejsen, informa
tioner, hotellet, ski
terrænet, rejselede
ren og skiinstruktio
nen.
For alle områder 
gælder, at svarene 
enten var »tilfreds«, 
»godt tilfreds« eller- 
»særdeles tilfreds«. 
Af »ikke tilfreds« 
angav to færgen, 
mens en enkelt ikke 
var tilfreds med Fa- 
gerhøys værelser.
Af særlige bemærk
ninger på spørge-ske
maerne, lød det, at 
Fagerhøy Fjellstues 
ejer, Max Ivan Lind- 
kjølen »bare er fin«, 
at hotellet »serverede 
for mange retter mad 
på een gang«, og at 
områdets preparede 
løjper »manglede af
mærkning«.
Men det generelle 
indtryk var lutter til
fredshed - og altså en 
succes for Dansk Fir
maidrætsforbunds 
aktivitetsudvalg.
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Alt er muligt på Fagerhøy 
- det umulige 

tager bare lidt længere tid

»Alt er muligt på Fagerhøy. Det 
umulige tdr bare litt lenger tid.« Det 
er et præsentiøst motto, ægteparret 
Anne Kristin og Max Ivan Lindkjø- 
len har valgt fo r  deres fjeldstue 1000 
meter over havets overflade et par 
hundrede kilometer nord fo r  Oslo. 
Men de to holder, hvad de lover.

Er der noget, I har brug 
for, eller er noget gået 
galt, så sig til. Og hvis det 
er efter midnat, går I bare 
ned i receptionen, tager te
lefonen og trykker på den 
sorte knap, så er vi der 
straks. Anne Kristin og jeg 
bor i den underste etage, 
og det tager ikke mange 
sekunder at rende oven
på. .
Velkommen til Fagerhøy 
Fjellstue, sagde Max (og 
som kun vil kaldes Max) 
også, da han den første 
dag bød velkommen til en 
uges Aktiv Sneferie i My- 
kingstølen i Hallingdal, en 
snes kilometer fra Nesby- 
en, der er nærmeste jern
banestation.
I ugen, der gik, var samme 
Max på det nærmeste at 
sammenligne med en revy
aktør, der flest mulig gan
ge og på kortest mulig tid 
skulle skifte scene - og 
klæder.
Det ene øjeblik i en blå og 
slidt kedeldragt, det næste 
iført kokketøj med høj 
hue, så i støvler med fast
spændte ski, og minuttet 
efter i grå bukser og hvid 
skjorte, for blot at nævne 
nogle af udstyrs-numrene.

Norges yngste 
hoteldirektør
Max Ivan Lindkjølen er 
Norges yngste hoteldirek
tør.
Det var han også den 10. 
juni 1982, da han 25 år 
gammel købte Fagerhøy 
Fjellstue. Pris: godt fire 
millioner kroner.
Dengang talte fjellstuen 30 
værelser og beskæftigede 
én ansat medarbejder. I 
dag, seks år og en investe
ring på otte millioner kro
ner senere, tæller Fager
høy Fjellstue 40 værelser 
og beskæftiger 10 medar
bejdere.
Men også på andre områ
der er det gået stærkt. I 
1983 noterede fjellstuen 
6000 overnatninger. I fjor

Max Ivan Lindkjølen - her og 
der og alle vegne. Her som 
tidtager og dommer ved en 
kælkekonkurrence for Fager- 
høys gæster.
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nåede tallet op på 13.500, 
og i år er målet 17.000 
overnatninger.
Med til billedet af Fager- 
høy hører, at stedet i 1952 
blev åbnet som fjellstue 
med fire senge.

Alsidig
uddannelse
Max Ivan Lindkjølen har 
en alsidig uddannelse. Ud
over en kok- og handels
uddannelse er Max Ivan 
Lindkjølen i besiddelse af 
den norske stats serve
rings- og beværterbevis. 
Det hele begyndte, da Max 
Ivan Lindkjølen kun 12 år 
gammel flyttede hjemme
fra sine forældre i Vest- 
marka, en lille bygd tæt 
ved den svenske grænse. 
Efter en uddannelse i Nor
ge blev det til yderligere 
lærdom i et par 
europæiske lande, inden 
Max Ivan Lindkjølen fik 
job som hotelchef, ikke 
langt fra Fagerhøy Fjell
stue.
Og fra den position fik 
Max Ivan Lindkjølen nys 
om, at Fagerhøy Fjellstue 
skulle sælges - eller rettere, 
stod for at skulle på 
tvangsauktion.

- Derfor kunne jeg godt 
have sparet nogle penge 
ved at vente til tvangsauk
tionen blev en realitet. 
Men det ønskede jeg ikke. 
Jeg ville ikke begynde med 
et konkursbo, og betalte i 
stedet den yderligere sum 
penge, der var nødvendig. 
Og det har jeg i øvrigt 
aldrig fortrudt, siger Max 
Ivan Lindkjølen.
Du betalte fire millioner 
kroner for fjellstuen, som 
du senere har moderniseret 
for yderligere otte millio
ner. Kan en investering på 
12 millioner kroner ikke 
give en ung mand søvnløse 
nætter?
- Nej, jeg sover godt, når 
jeg endelig kommer i seng. 
Og forklaringen er ikke, at 
Fagerhøy Fjellstue i dag er 
vurderet til 16 millioner 
kroner, men nok snarere 
at jeg ikke anser det dagli
ge arbejde for at være et 
job, men en hobby.
- Bevares, 12 millioner er 
mange penge, men jeg tror 
på, at det er nødvendigt at 
stille store krav til sig selv. 
Til gengæld er tilfredshe
den så meget større, når 
ens mål bliver opfyldt. .
. . . siger Max Ivan Lind
kjølen

Aktiv ferie 
- med
og uden ski
Der er næppe tvivl om, at Dansk Firmaidrætsfor
bunds aktivitetsudvalg også i 1989 arrangerer en 
Aktiv Sneferie.
Men det travle udvalg har andet og mere at byde 
på.
Sommerens aktiv Ferie på DFIF-centret i Oksbøl er 
for længst lagt i faste rammer, og i skrivende stund 
er det oplyst, at der endnu er ledige pladser otte 
kilometer fra den jyske vestkyst.
Og i slutningen af juli er der debut til en ny aktiv 
ferieform, en uge i telt og kano i den svenske 
vildmark. Efter sigende en enestående natur-ople
velse, langt fra civilisationen.
Stedet er Nordmarken i Värmland, tæt ved den 
norsk-svenske grænse, hvor et 10.000 kvadratkilo
meter stort sø- og vildmarksområde venter på akti
ve familier.
På turen er der deltager-begrænsning, ligesom hver 
familie af hensyn til sikkeheden kun må omfatte et 
barn i alderen otte til 14 år.
Summa summarum tilbyder aktivitetsudvalget ind
til nu tre aktive ferieformer. Indtil nu skrives, fordi 
nummer fire er på tegnebrættet. Udvalget har pla
ner om at arrangere fjeldture i Norge.
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Venstrehåndsarbejde
Da Aalborg Firmasports formand Egon Pedersen fo r  halvandet år siden sagde 
ja  til på samme weekend at arrrangere fire landsstævner, var det med den 
kommentar, at det kun var venstrehåndsarbejde. Og da samme Egon blev taget 
på ordet, var der pludselig en hel masse mennesker, som måtte i »arbejdstøjet«.

Af Ove Christensen 
Aalborg Firmasport

Lørdag den 19. marts var 
vi alle klar til at tage imod 
de mange landsstævnedel
tagere, som kom til byen. 
Indkvarteringen gik plan
mæssigt, og på alle spille
stederne var man klar til at 
gå i gang til tiden. Det 
sportslige gik efter planen 
lørdag eftermiddag - dog 
kneb det med bordtennis
spillerne at blive færdige, 
så de kunne komme til af

tenfesten til tiden.
Selve aftenfesten var et ka
pitel for sig med masser af 
god mad og et veloplagt 
orkester, der fik de fest
klædte deltagere op at stå 
på stolene allerede under 
silden. Vi har i Aalborg 
Firmasport kun hørt godt 
om denne fest, og mange 
af spillerne bar da også 
præg af at have moret sig 
det meste af natten, da 
man genoptog stævnet tid
ligt søndag morgen.
Det sportslige gik atter fint 
med mange spændende 
kampe, hvor nok finale
kampene i damefodbolden

var særdeles spændende, 
da eet eneste mål scoret 30 
sekunder før tid i den sid
ste kamp gjorde, at man 
ikke skulle spille tre nye 
finalekampe. Skader var vi 
også fritaget for. Der var 
kun en enkelt forstuvet 
fod, som det værste af 
slagsen.
Vi kan i Aalborg Firma
sport også prale lidt af en 
ekstra service, vi beslutte
de at yde landsstævnedel
tagerne, idet vi lørdag 
morgen lejede en minibus, 
som vores næstformand 
Verner Sørensen brugte til 
at transportere spillere

til/fra spillestederne og 
til/fra vandrehjemmet og 
skolen - og om søndagen 
til banegården - og det ko
stede dem vel at mærke 
ikke en krone.
Hvis landsstævnedeltager
ne har haft det ligeså godt, 
som alle vi frivillige ledere 
i Aalborg Firmasport, er 
vi sikker på, at 1 har haft 
en god weekend, og vi hå
ber snart igen at få lejlig
hed til at arrangere lands
stævner for DFIF. Til slut 
skal lyde en tak til alle for 
jeres måde at være på og 
velkommen i Aalborg en 
anden god gang.
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Løste opgaven til UG
Deltagerne i landsstævnet i billard 
var enige om, at det var et godt 
stævne. Efter at Odense i to år hav
de arrangeret perfekte landsstæv
ner, var det en vanskelig opgave, der 
var lagt i hænderne på Posten i Kø
benhavn. Men opgaven blev løst til 
UG.

Af Erik Lundsgård
Sektionsleder
Billardsektionen

Det var et stort og godt 
tilrettelagt landsstævne, 
som var meget tæt på at 
sætte deltagerrekord.
Der deltog 24 hold og 118 
spillere i den individuelle 
turnering. Til rådighed for 
afvikling af de mange 
kampe var der på de to 
spillepladser 21 billardbor
de. Og det skal til Postens 
ros siges, at de på begge 
spillepladser havde et godt 
greb om tingene.
Om lørdagen begyndte 
holdturneringen klokken 
11, og alle hold var mødt 
frem til tiden. Der blev da
gen igennem dystet bravt i 
nogle meget jævnbyrdige 
kampe. At kampene var så 
jævnbyrdige kan skyldes, 
at startbøger er blevet 
obligatoriske. 
Holdturneringen blev af
viklet i en god, sportslig 
atmosfære, og sluttede i 
den fine tid klokken 16.45 
således, at alle havde god 
tid til at gøre sig klar til 
aftenfesten.

Aftenfesten
Der var arrangeret bus fra 
hotellerne til Billardklub
ben Internationale. Det 
skal også nævnes, at i

drætsafdelingens for
mand, Hans Erik Jørgen
sen, som overværede 
landsstævnet, roste de 
gode overnatnings-mulig
heder, og de rimelige pri

ser, som Posten havde 
skaffet. Det kan faktisk 
ikke gøres meget bedre. 
Aftenfesten forløb fint 
med god mad, blot kunne 
køkkenet ikke følge med

hele tiden. Men det gik, og 
alle blev mætte. Deltager
ne var mødt frem med 
godt humør, så det blev en 
festlig aften for de 116, 
der var med.

Individuelt
Den individuelle turnering 
begyndte søndag morgen 
klokken ni.
Turneringsledelsen havde 
her lidt mere at se til, men 
alt klappede perfekt, så 
der skal lyde et velment 
tak til Posten for det store 
arbejde.
Det er en fornøjelse, at et 
landsstævne kan slutte før 
klokken 17, så dem fra ho
vedlandet også kan kom
me hjem i ordentlig tid. 
Det er billard-sektionens 
opfattelse, at årets lands
stævne var helt i top, og 
der skal lyde en varm tak 
til arrangørerne, stævnele
delsen, officials og til Bil
lardklubben International, 
som havde stillet de dejlige 
lokaler og borde til rådig
hed for Dansk Firmaid
rætsforbund.

Bent Jensen - travl stævnele
der ved billardbordene.
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160.000 kegler 
en tur ned at ligge

Landsstævnet i kegler i Fredericia blev en succes. Med 
286 deltagere fra 52 klubber i otte byer blev stævnet det 
hidtil største.

Af Jette Hermann 
Fredericia

Uden overdrivelse kan vi 
vist godt sige, at kegleud
valget i Fredericia Fag- og 
Firmaidrætsforbund samt 
5-10 ekstra hjælpere var 
godt trætte, men også gla
de søndag den 20. marts 
1988 ved 20.30-tiden.
På det tidspunkt var præ
mierne ved landsstævnet i 
kegler overrakt til de glade 
præmietagere og et vellyk
ket stævne slut. Tilbage 
var »kun« at få pakket 
sammen efter stævnet, 
som var startet fredag af
ten.
En week-end, hvor der var 
arbejdet på højtryk ved

stævneledelsens bord med 
at holde styr på resultater 
og give råd og vejledning 
til de spillere, der må være 
i tvivl om et eller andet. 
Noget kunne dog tyde på, 
at der ikke har været de 
store problemer undervejs, 
idet tidsplanen holdt med 
kun en forsinkelse på 10 
minutter. Flot klaret af 
spillere og stævneledelse. 
Så vidt vides er det det 
største landsstævne i keg
ler indtil dato med 286 del
tagere fordelt på 52 klub
ber fra 8 byer. Ved stæv
net, som strakte sig over 
26 timer, blev der skøns
mæssigt væltet 160.000 
kegler. Stævnet var nor
meret til 305 deltagere. 
Fredericia har i dag det 
største idrætscenter speci
elt bygget til idræt, i alt

27.000 m2 idrætsfacilite
ter, herunder det nyligt 
(efterår ’87) indviede keg
leanlæg med otte baner og 
computerstyret udstyr, 
samt efter spillernes ud
sagn en fin støjisolering. 
Der er i tilslutning til keg
lebanerne gode lokaler 
med fint udsyn til baner
ne, så det er nemt at følge 
med i aktiviteten inde på 
banerne, mens man sidder 
og hygger sig med »kolle
gaerne«. Det er ikke ual
mindeligt, at folk bliver 
nogle timer efter, de selv 
har været i ilden. På en 
sådan dag findes der en vis 
»skovtursmentalitet, 
blandt andet også fordi 
flere kører sammen og 
kommer langvejs fra.
Når spillerne ikke selv er i 
ilden studeres resultattav

len jævnligt og intenst. Af 
resultaterne fremgik det, 
at der var stor jævnbyrdig
hed blandt spillerne i de 
respektive klasser.
Noget kunne tyde på, at 
keglesporten er en aktivitet 
i god udvikling, ikke 
mindst i Fredericia, hvilket 
det nye kegleanlæg ganske 
givet har været medvirken
de til.
At kegler ikke bare er at 
sende en kugle afsted hen- 
ad en bane, har underteg
nede selv måttet konstate
re, uden at anstrenge sig 
kan det nemt lade sig gøre 
at sende kuglen en tur i 
»grøften«.
Sluttelig skal der fra fir
masporten i Fredericia 
lyde en tak til deltagerne, 
som var med til at gøre 
stævnet vellykket.
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Hjemmeværnet 
fik en fjer i hatten

Det lokale hjemmeværn i Odense 
gav en hånd med, da over 700 delta
gere spillede badminton i fem  haller 
ved årets landsstævne.

Det gik, som det skulle, 
årets landsstævne i bad
minton i Odense. Alt klap
pede perfekt. Men . . . for 
et men er der, siger Bjarne

Sørensen fra Firmasport 
Klubbernes Sammenslut
ning:
- Jeg tror, at landsstævnet 
i badminton er blevet for

stort. Med over 700 delta
gere, hvoraf størsteparten 
deltager både individuelt 
og i holdturneringen, kan 
en deltager nemt risikere 
at komme til at spille om
kring 20 badmintonkampe 
på en weekend. Og der er 
en præstation, som ikke 
engang verdens bedste 
spillere vil forsøge at binde 
an med. Det kræver en 
jætte fysik og en fabelag
tig kondition. Derfor tror 
jeg, tiden er inde til at fin
de på noget nyt.
- Som sagt tænker jeg i 
spillernes ve og vel. For

organisatorisk er det ikke 
et problem at arranger et 
landsstævne med så mange 
deltagere. Vi benyttede 
fem haller, og med det lo
kale Hjemmeværn som en 
fremragende koordinator, 
fik vi uden besvær trans
porteret spillerne fra den 
ene hal til den anden, siger 
Bjarne Sørensen.

Der var tilmeldt 41 hold, 
som i lørdagens kampe 
dystede i fire rækker. Om 
søndagen gik det løs indi
viduelt, og der blev spillet 
ikke færre end 500 kampe.
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25.000 skud
blev trykket af

896 skytter trykkede ikke 
færre end 25.000 skud af, 
da Esbjerg Firmaidræt i 
weekenden 19.-20. marts 
var vært for vinterens 
landsstævne i riffelskyd
ning.
- Vi er tilfredse med arran
gementet, selv om lørda
gen bød på utilfredse mi
ner, siger stævneleder Karl 
Erik Mørup, der er for
mand for Esbjerg Firma
idræt skydeudvalg.
- Problemet var, at vi flyt

tede 59 søndagsskytter til 
lørdag, og det skabte util
fredshed blandt nogle af 
deltagerne. Men det hele 
løste sig. Tidsplanen blev 
på nær et kvarter holdt, og 
ved aftenfesten på Hjer
ting Badehotel med om
kring 270 deltagere var 
problemerne glemt.
- Søndagen forløb for
nemt, og da klokken var 
18 var vi færdige med 
præmie-overrækkelsen, si
ger Karl Erik Mørup.
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SF umyndiggør mennesket

Rødt kort til de borgerlige - skrev 
Kaj Stillinger, idrætspolitisk ordfø
rer fo r  SF, i sit indlæg i sidste num
mer a f Firmaidræt. Rødt kort bety
der i idrætten grov og usportslig ad
færd. - Men det er da ikke grov og 
usportslig adfærd at ville sikre i- 
drætten - og breddeidrætten - gode 
vilkår nu og i fremtiden. Og det vil 
regeringen og de konservative!

Af Helge Adam Møller 
MF
Det konservative 
Folkeparti

Idræt er Danmarks største 
folkebevægelse, og den 
skal ikke ødelægges ved at 
blive omdannet til et soci
alt behandlersamfund . . 
og det lægger SF’ forslag 
om breddeidræt op til.
Lad mig nævne nogle ek
sempler:
De uorganiserede er en 
overset gruppe, der har

brug for støtte, siger SF. 
De har også brug for kon
sulenter, ansøgninger, til
skud, kortlægning og pen
gepuljer, mener Kaj Stil
linger.
Jeg er komplet uenig. SF 
har tilsyneladende slet ikke 
føling med, hvad der rører 
sig ude blandt almindelige 
motionister. Hvem er de 
uorganiserede idrætsudø
vere? Det er sygeplejer
sken, som jogger i sin fri
tid, men som også spiller 
badminton i badminton
klubben. Det er maskin
mesteren, som kører Sjæl
sø rundt på cykel, men 
som også spiller firmafod
bold, og det er folketings
betjenten, der spiller in
dendørs fodbold, men som 
også er organiseret i en 
sportsklub. Og endelig er 
det familien, far, mor, søn 
og datter, der i parken el
ler på græsplænen spiller 
badminton, men hvor søn
nen svømmer, og hvor pi
gen spiller håndbold, beg
ge i klub.
SF kan altså ikke, som 
man gør i folketingsforsla
get dele de organiserede og 
de uorganiserede op i to 
grupper. Det er i meget 
stort omfang nøjagtig de 
samme mennesker.
Det er derfor heller ikke

rigtigt, når Kaj Stillinger i 
Folketinget hævdede, at 
ingen ved, hvilke behov og 
ønsker disse uorganiserede 
motionister har. Disse mo
tionister ønsker (jeg er selv 
en af dem) at finde en lø- 
berute, at finde en cykel
rute eller finde en græs
plæne at spille badminton 
på. De skaffer selv ketche- 
ren, cyklen og løbetøjet, 
og de motionerer, når det 
passer dem. Og så er der 
mange af dem, der ind 
imellem gerne vil gøre det i 
fællesskab med andre. Og 
hvad gør de? De melder 
sig ind i en idrætsklub, el
ler dyrker firmaidræt. . 
ofte begge dele.
Et andet eksempel fra for
slaget. SF foreslår, at der 
skal afsættes en pulje pen
ge til at finde de gamle 
landsbylege frem igen. Jeg 
vil godt spørge: Lever SF 
fjernt fra det pulserende 
liv? Er SF ikke klar over, 
at der - i dag i 1988 - fore
går vikingespil, ringrider
fester og fastelavnsfester? 
At der arrangeres beboer
badminton, gadeturnerin
ger i fodbold og oriente
ringsløb i grundejerfor
eninger o.s.v., o.s.v.?
Alt dette er sat i gang, er 
opstået, og trives uden no
gen socialistisk befamlen

de hånd. Disse aktiviteter 
er sat i gang af mennesker 
med initiativ og virkelyst. 
Mennesker, som er gået 
sammen og i fællesskab 
har skabt livskvaliteter. 
Det skal de have lov til at 
fortsætte med, uden at SF 
eller andre skal dirigere 
det.
Kort sagt mener jeg, at 
SF’s forslag i stort omfang 
lægger op til at umyndig
gøre mennesker, og tage 
ansvar og initiativ fra 
dem. Det er skadeligt for 
klub- og firmaidrætten og 
for det uorganiserede i- 
drætsliv.
Det er en afgørende kon
servativ idrætspolitisk 
holdning, at foreningerne 
spiller en central rolle, og 
hertil skal bruges penge. 
Men statskassen og skatte
yderne kan ikke bære 
mere. Derfor indføres nu 
lottospil, som vil give et 
millionoverskud. Dette gi
ver mulighed for, at der 
kan iværksættes flere nye 
foranstaltninger til gavn 
for breddeidrætten. Det er 
samtidig en naturlig for
længelse af den politik, re
geringen har ført, hvor 
man tidligere gav flere 
penge til eliteidrætten og 
nu giver øget støtte til 
breddeidrætten.
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Udbrændt - og hvad så?

Hvis en udvalgsformand er ud
brændt, er det toppen, bestyrelsen, 
det er galt med. Derfor er det nød
vendigt at se på bestyrelsens lederad
færd, hvis man ønsker udfarende og 
dynamiske udvalgsformænd.

Af Bent E. Sørensen 
Århus Firma Sport

Det er ikke nemt at vurde
re medarbejderne i en 
sammenslutning. Men det 
er en kendsgerning, at en 
bestyrelse med mellemrum 
må sætte sig sammen og 
vurdere sine udvalgsfor
mænd og deres udvalg. 
Det er derfor vigtigt, at 
vurderingen foregår på en 
fornuftig måde. 
Vurderingen bør foretages 
på grundlag af udført ar
bejde og ikke, som det så 
ofte sker, på grundlag af 
om en udvalgsformand, si
ger de ting en bestyrelse 
ønsker at høre. Altså vur
deringer på grund af hold
ninger er ikke metoden. 
Vurderinger bør altid fore
tages ud fra konkrete 
præstationer. Det skal 
man, fordi holdninger 
næsten altid er en del af et 
menneskes personlighed.

Det vil ofte være mest hen
sigtsmæssigt at skifte en 
leder ud, end at forsøge at 
ændre lederens holdning. 
Nu opstår spørgsmålet: Er 
vi »gamle ledere«dygtige 
nok?

Udbrændt
Hvor ofte har vi ikke hørt 
sige om en frivillig leder - 
han er kørt træt - han er 
udbrændt.
Jeg har læst, at udbrændt- 
hed er et udtryk for psy
kisk træthed, stress og en 
følelse af uoverkommelig
hed. Hvordan skal vi nu 
hjælpe sådan en leder? 
Rent faktisk mener jeg, at 
kuren ikke er at behandle 
en udbrændt leder.
Det er ikke ham, det er 
galt med!
Hvis en udvalgsformand 
er udbrændt, så er det top
pen, bestyrelsen, det er 
galt med.
Hvis man ude i sammen
slutningerne ønsker ud
valgsformænd, der er dy
namiske, har udfarende 
kraft og er velfungerende, 
må man nok se på besty
relsens lederadfærd.
Når en udvalgsformand 
føler sig udbrændt i sit fri
villige lederarbejde, er det 
ofte fordi han oplever 
mangel på indflydelse, fø
ler at han ikke har gen
nemslagskraft eller at gen
nemslagskraften er for lil
le, og derfor føler afmagt. 
Når et menneske føler af
magt resulterer det i træt
hed, manglende koncen
tration. Kort sagt stress.

Man behøver ikke den sto
re grønthandlereksamen 
for at finde ud af, at hvis 
man mangler støtte fra sin 
bestyrelse, mangler opbak
ning, mangler tilbagemel
ding og interesse, ja endog 
ros for det arbejde man 
udfører, så ender det ofte 
med, at en ellers dygtig 
leder siger - NU gider jeg 
sgu ikke mere!

Energicenter
Hvis vi »gamle ledere« 
mister gode udvalgsfor
mænd, mister vi vort ener
gicenter, det led i kæden, 
hvorfra vi får nytænkning, 
kreativitet, forandring og 
dynamik.
Jeg tør godt påstå, at vore 
udvalgsformænd er sam
menslutningernes energi
center. Det er her det kon
krete arbejde udføres.
For at udvalgsformænde- 
ne skal være dynamiske, 
have udfarende kraft og 
være velfungerende, må 
bestyrelsen have fremlagt 
klart optrukne rammer, 
budgetter og målsætning. 
Hvor ofte er der helt klare 
retningslinier fra bestyrel
sen?

Samarbejde
Hvis situationen er som 
antydet, vil der være sam
arbejdsvanskeligheder, be
styrelsen, udvalgsformæn- 
dene og udvalg imellem. 
Hvordan klarer bestyrel
sen det? Det er helt klart, 
at bestyrelsen møder to ty
per ledere i en sådan pro
blemstilling. Den ukritiske

leder JA- sigeren og hans 
direkte modsætning, ud
valgsformanden der er kri
tisk og indflydelsessøgen
de. Hvem sætter den tradi
tionelle bestyrelse mest 
pris på? Uden tvivl sættes 
der mest pris på den 
ukritiske leder, JA-sige- 
ren. Sådan er det traditio
nelle system nemlig indret
tet.
Hvis en bestyrelse skal kla
re en så vanskelig situati
on, må den gøre sine over
vejelser om, hvad slags 
leder er det vi tilstræber at 
tilknytte vor sammenslut
ning, og hvis bestyrelsen 
på baggrund af sine over
vejelser vil ændre på me
kanismen, skal den være 
opmærksom på at ændre 
signaler hele vejen ned.
Nu dukker spørgsmålet op 
igen. Er vi »gamle ledere« 
dygtige nok?

Hvad er meningen!
Jeg vil gerne med min på
stand fortælle alle mine 
»gamle leder« kolleger, at 
det ikke er sikkert at vi er 
dygtige nok. Fortælle at vi 
»gamle ledere« må på kur
sus for at følge med. Man 
kunne passende begynde 
med et kursus i - Aktiv lyt
ning -.
Jeg har så levende en fan
tasi, at jeg godt kan fore
stille mig, hvordan det vil 
gå med lederkrisen, de nye 
ledere ude i sammenslut
ningerne, hvis vi »gamle 
ledere« ikke magter at 
tænke nye tanker.
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Kort 
og godt

Landsstævner 
i dart
Dansk Firmaidrætsfor
bunds nyvalgte dart-sekti- 
on har vedtaget en tur
nusplan for de kommende 
tre års landsstævner i dart. 
Det første landsstævne 
holdes til næste år i områ
det Sjælland/Lolland-Fal- 
ster, i 1990 gælder det 
Fyn/Sønderjylland, og i 
1991 er turen kommet til 
Midt- og Nordjylland.

Et idræts
museum 
er en
statsopgave
Idrættens Fællesråd - og 
dermed Dansk Firmai
drætsforbund - mener 
principielt, at etablering af 
et landsdækkende idræts
museum er en statsopgave. 
Det fremgår af et svar til 
»Initiativgruppen vedrø
rende etablering af et i- 
drætsmuseum i Køben
havnsområdet«, som har 
bedt en række myndighe
der, idrætsorganisationer 
og institutioner indtræde i 
museets bestyrelse og ga
rantordning.
Idrættens Fællesråd er 
imidlertid ikke afvisende 
overfor etablering af et i- 
drætsmuseum som en selv
ejende institution, men på 
baggrund af initiativgrup
pens betænkning, er rådet 
af den opfattelse, at en 
lang række tvivlsspørgs
mål først skal afklares.

Frit spil for 
jury
medlemmer
DFIFs idrætsafdeling har 
besluttet, at det i fremti
den overlades til den en
kelte idræts-sektion at af
gøre, om jury-udvalgets 
medlemmer må deltage i 
forbundets landsstævner. 
Idrætsafdelingens afgørel
se skal i begyndelsen af 
maj i år drøftes med 
DFIFs lovudvalg.

Flere penge for 
at køre egen dyt
Med virkning fra sidste 
årsskifte giver det flere 
penge for at køre i egen 
dyt i forbundets tjeneste. 
Jævnfør den blå håndbog 
side D7-10 forhøjes kilo
metergodtgørelsen fra 1,99 
kr. til 2,06 kr. for de første
12.000 km i et regnskabs
år, mens kørsel udover
12.000 km stiger fra 1,08 
kr. til 1,11 kr.

Splinter af 
dansk idræt
Odense Universitetsforlag 
har netop udsendet en an
tologi med titlen »Splinter 
af dansk idræt«, der er re
digeret af Michael Ander
sen, som også er blandt et 
forfatterkollegium på 
seks, der alle er undervise
re og forskere på Odense 
Universitets institut for 
idræt.
»Splinter af dansk idræt« 
beskæftiger sig med sidste 
halvdel af 1980’erne, hvor 
flere og flere mennesker 
begynder at dyrke idræt, 
idrætsforeningen og
idrætsorganisationerne er 
udsat for stærk kritik, 
idrætsforeningens mono
pol på idrætstilbud er 
brudt,
forbruget a f sports- og fri
tidsvarer hvert år sætter 
nye rekorder,
eliteidræt bliver gennem 
Team Danmark økono
misk støttet a f statslige 
midler,
og decentralisering og lo
kalmiljø bliver væsentlige 
elementer i hverdagslivet.

Idrætsmærkekursus
finder sted i gymnastik, atletik og i svømning på 

Gymnastikhøjskolen i Viborg i dagene den 
23.- 25. september 1988

Deltagere: Alle over 16 år, der i foreninger og 
klubber arbejder med idrætsmærket.

Formål: Give et øget kendskab til idrætsmær
kets prøver i gymnastik/almen form
prøve, atletik og svømning (udholden
hedsprøve), så dommerkort kan er
hverves i disse discipliner.

Tid: Fredag den 23. september kl. 15.00 til
søndag den 25. september kl. 15.00

Pris: Kr. 650,00 for kost, logi, undervisning
og undervisningsmateriale.
Betaling ved ankomst til skolen.

Tilmelding: Skriftlig til: Idrætsmærket, Ved
Idrætsparken 1, 2100 København 0 ., 
snarest og senest den 1. september. 
Yderligere oplysninger på tlf. 
01 42 19 06 i kontortiden.

Velkommen til
middelfart triathlon 88 
lørdag 4. juni kl. 9.00

Startsted: v/Strib Svømmehal,
Øster Alle 4. Strib

Klasser: 50% - 25% - 10% individuelt og
stafethold/3 på 25% og 10% samt 
Biathlon på 25% og 10% 

Oplysninger Bror Nissen. Privat 09 41 27 16. 
og brochurer: Arbejde 09 41 21 21 lokal 280

Tilmeldingsfrist: 
Senest tirsdag den 24 
maj til MFS’s kontor 
Algade 62,
5500 Middelfart

*>
Arrangør
Middelfart
Firmasport
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Har I en plan?
Har I i kredse og sammenslutninger diskuteret og fundet frem til, hvilke kursusbehov I har 
for efteråret 88 og året 89?
Har I sammen med jeres kursuskontaktperson lagt en plan for, hvilke kurser formanden, 
næstformanden, sekretæren, bestyrelsesmedlemmerne, de forskellige udvalgsmedlemmer, 
suppleanter og andre interesserede ønsker at deltage på til efteråret 88 og året 89?
Er svaret ja, så giv kursuskontaktpersonen kursusplanen med til KKM-mødet d. 28-29 maj
8 8 .
Er svaret nej, vil vi i kursusudvalget meget gerne hjælpe jer. Vi vil meget gerne deltage i jeres 
møder og sammen med jer lægge en kursusplan for resten af 88 og året 89.
Nærmere oplysninger kan fås hos kursuskonsulent Jane Have Andersen på tlf. 09 22 55 92.

Kursuskalender

Skydning I
Kurset er første del af instruktøruddannel
sen, og der arbejdes teoretisk og praktisk 
med riffelskydningens grundelementer (kun 
15 m) samt våbentilladelse og sikkerhedsbe
stemmelser.
Tid og sted: 06.-08. maj 88 i Ringkøbing. 
Kursuspris: kr. 500,-

Skydning III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen 
indenfor riffelskydning (også 50 m) Der un
dervises såvel teoretisk som praktisk med 
instruktionsmetodik og instruktionsøvelser. 
Efter kurset kan der gives mulighed for en 
videre uddannelse som hjælpeinstruktør på 
DFIFs kurser.
Tid og sted: 06.-08. maj 88 i Middelfart. 
Kursuspris: kr. 500,-

Pistol I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen 
og der arbejdes teoretisk og praktisk med 
pistolskydningens grundelementer samt vå
bentilladelse og sikkerhedsbestemmelser.
Tid og sted: 06.-08. maj 88 i Oksbøl. 
Kursuspris: kr. 500,-

Badminton I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen 
og der arbejdes teoretisk og praktisk med 
spillets grundslag, taktik og spilleregler.
Tid og sted: 06.-08. maj 88 i Hobro. 
Kursuspris: kr. 500,-

Kursuslederkursus
Indhold: Hvilke retningslinier er der for en 
kursusleder på DFIFs kurser. Sammen fin
der vi ud af, at skabe de ideelle rammer for, 
hvordan en kursusleder skal fungere på for
bundets kurser.
Tid og sted: 10.-12. juni i Middelfart.

Kursusprisen: omfatter undervisning, mate
rialer, ophold og forplejning (dog ikke drik
kevarer).
Husk tilmelding: skal ske på tilmeldingskort 
som underskrives a f kreds/sammenslutning 
og som sendes til forbundskontoret.

For kurser i maj måned skal tilmelding ske 
hurtigst muligt.
For kurser i juni måned skal tilmelding ske 
senest 30 dage før kursets afvikling. 
Yderligere oplysninger om kurserne kan fås 
ved henvendelse til kursuskonsulent Jane 
Have Andersen på tlf. 09 22 55 92.

„  .
_________ l_____________ ------------------1 April 88
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ERIK HAUBRO, Brøn
derslev Firma Sport, har 
efter seks år som ansvars
havende redaktør for sam
menslutningens blad »Fir
ma Sport« valgt at takke 
af. Men i samfulde 18 år, 
»Firma Sport« har eksiste
ret, har Erik Haubro haft 
tilknytning til medlemsbla
det. Erik Haubro afløses 
af et 11-mands udvalg, 
som i fremtiden skal skrive 
og redigere »Firma Sport« 
i Brønderslev.

Erik Haubro

GUNNAR Pedersen, 
DFIF’s styrelse, Svend 
Møller, generalsekretær, 
Bent Stendorf, formand 
for DFIF’s lovudvalg, 
Torben Lauersen, fore
ningskonsulent, og Alland 
Andersen er udpeget til det 
særlige udvalg, som senest 
et formandsmøde i april i 
år skal barsle med idéer til 
en ny ledelsesstruktur i 
Dansk Firmaidrætsfor
bund.

ERLING OLSEN, Faa- 
borg Firmasport, og Kurt 
Olesen, Nyborg Firma 
Sport, har afløst Carsten 
Christensen og Jesper Pe
tersen i bestyrelsen for 
Fyns amtskreds, som i 
1988 fortsat har Henry 
Jensen som næstformand 
og Knud Erik Andreasen 
som sekretær.

TORBEN Hellegård fra 
Viborg amt fik på DFIF’s 
forbundsrådsmøde i marts 
i Slagelse sin debut som 
deltager i forbundets kom
petente forsamlinger. 
Sammen med kolleger fra 
alle egne i landet var Tor
ben Hellegård med til 
blandt andet at diskutere 
Oksbøl-Centrets fremtid.

JØRN O. GODT, medlem 
af Dansk Firmaidrætsfor
bunds styrelse og formand 
for Kolding Firma-Sport, 
har modtaget DFIF’s guld
nål. Det skete i forbindelse 
med Jørn O. Godts 25-års 
jubilæum som bestyrelses
medlem i Kolding Firma- 
Sport.

INGVARD FROM, Bent 
Søndergård og Chr. P. 
Jensen fra Kolding Firma 
Sport er tildelt Dansk Fir
maidrætsforbunds hæ
derstegn.
Ingvard From blev valgt til 
sammenslutningens kegle
udvalg i 1969, mens Bent 
Søndergård og Chr. P. 
Jensen i 1972 blev valgt til 
henholdsvis håndboldud
valget og kegleudvalget.

VIBORG Firmaidræt er 
ny vært ved den kommen
de sommers landsstævne i 
riffelskydning. Viborg Fir
maidræt afløser Randers 
Firma Sport, som har 
meddelt, at sammenslut
ningen ikke kan påtage sig 
arrangementet.

LIS THOMSEN, Liden 
Kirstensvej nummer 2 i 
Brønderslev er på et eks
traordinært repræsentant
skabsmøde valgt til ny for
mand for Brønderslev Fir
ma Sport. Lis Thomsen 
afløser Ole Olesen.

John Sørensen

JOHN SØRENSEN, Ny
borg Firma Sport, og 
Hans J. Christensen, 
Aabenraa Firma Sport, er 
tildelt Dansk Firmaidræts
forbunds hæderstegn.
John Sørensen har i 11 år 
været medlem af bestyrel
sen for Nyborg Firma 
Sport, endvidere revisor i 
Fyns Amts Kreds, ligesom 
han i 14 år har været for
mand og kasserer i firma
klubben Amtssparekassen, 
Nyborg. John Sørensen 
modtog i fjor Nyborg Fir
ma Sports Hæderstegn. 
Hans J. Christensen har i 
ni år fungeret som for
mand for Aabenraa Firma 
Idræts inde-fodboldud- 
valg, ligesom han er for
mand for I.F.Posten og 
medlem af halklubbernes 
halfond-udvalg. Hans J. 
Christensen modtog i 1979 
og på ny i 1982 Aabenraa 
Firma Idræts initiativpo
kal.

POUL ERIK Nielsen, for
mand for Slagelse Firma 
Sport, passerer den 1. maj 
det halve sekel. 50-års fød
selaren har 27-års lederer
faring i firmasportens tje
neste, den sidste knap hal
ve snes år som formand 
for den sjællandske sam
menslutning.

JOHN KROMANN, 
Vamdrup Firma Sport, 
har modtaget et legat på
1.000 kroner fra Bikubens 
fond. John Kromann 
modtog hæderen og pen
gene for sin store indsats 
for Vamdrup Firma Sport.

\ U  Dansk Firmaidrætsforbund

Tåsinge-Hallen,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 55 92. 
Ekspedition:
Mandag-torsdag kl. 8-16. 
Fredag 8-15

Generalsekretær:
Svend Møller,
Cedervænget 14,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 57 33.

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen, Fleboltoft 12, 
6950 Ringkøbing.
Tlf. 07 32 14 58.

Næstformand:
Gunnar Petersen, 
Snedronningensvej 17, 
9230 Svenstrup J.
Tlf. 08 38 21 13.
Kristian Hansen,
Blåbærvej 2,
7200 Grinsted.
Tlf. 05 32 17 34.
Kurt Petersen,
Strandvejen 46,
4200 Slagelse.
Tlf. 03 52 75 35.
Jørn Godt,
Schultzvej 5,
6091 Bjert.
Tlf. 05 57 23 22.

DFIF’s konsulenter:
Foreningskonsulent 
øst for Store Bælt
Jørgen Rasmussen,
Lovvej 10 
Pederstrup,
4700 Næstved 
Tlf. 03 76 16 35

Foreningskonsulent 
Nord- og Midtjylland
Jan G. Andersen,
Vibevej 9 
9500 Hobro 
Tlf. 08 51 01 01

Foreningskonsulent 
Sydjylland og Fyn
Torben Laursen,
Gammel Kongevej 48,
6200 Åbenrå 
Tlf. 04 62 72 86

Kursuskonsulent
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8,
5800 Nyborg 
Telf. 09 31 72 53

Aktivitetskonsulent
Bent Vogn 
Nyborgvej 279 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 04 16

DFIF CENTRET
Strandvejen 25 
6840 Oksbøl 
Tlf. 05 27 13 11



Postbesørget blad 
(1535 Ap.V.)

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. 09 22 55 92.

En uge i den svenske vildmark
Værd at vide om Aktiv Kanoferie 1988:

Her er tilbuddet til de 
naturglade firmaidræts
familier.

En uge i den svenske 
vildmark med rent vand, 
frisk luft, rigt fiske- og 
dyreliv - kort sagt, en 
storslået oplevelse.

I får masser af motion 
og hyggeligt samvær, 
padlende i en synkefri 
glasfiberkano i Nord
markens 10.000 kva
drat-kilometer store sø- 
og vildmarksområde.

Tid:
Sted:
Deltagere:

Rejsen:

Udstyr:

Forplej
ning:

Uge 31, fra lørdag den 30. juli til fredag den 5. august.
Värmland, fra Nordmarkens Kano-Center
Firmaidrætsfamilier. Af hensyn til sikkeheden max. et barn (8 - 14 
år) pr. voksen.
Familierne sørger selv for transport til og fra Nordmarkens Kano- 
Center. Kørselsvejledning udsendes fra DFIF.
I arrangementet er indbefattet 1. klasses materiel - leje af kano, telt, 
presenning, feltkøkken, kanovest og vandtæt sæk. Sovepose og 
liggeunderlag medbringes af hver enkelt, ligesom anden personlig 
udrustning. Vejledning udsendes fra DFIF.
Familierne får udleveret en færdig kostpakke til en hel uge, pakket i 
plastbeholdere.

Kano-leder: Dansk Firmaidrætsforbund har egen leder med på turen.
Pris: Kr. 1125,00 pr. person incl. det nævnte udstyr og kostpakke. Be

mærk der er ingen prisreduktion for børn.
Tilmelding: Tilmeldingskupon rekvireres på Dansk Firmaidrætsforbunds kon

tor, tlf. 09 22 55 92 (hverdage kl. 8.00 - 16.00). Sidste tilmeldingsfrist 
er den 30. april 1988, men skynd jer, da der er begrænset med 
pladser.

Betaling: Beløbet opkræves umiddelbart efter sidste tilmeldingsfrist.
Aktivitetsudvalget.


